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علیرضا سلیمی عضو هیئت رئیسه مجلس با بیان 
اینکه در حال حاضر خودرو های کارکرده خارجی در 
بازار قیمت نجومی دارند و بعضاً تا ۱۰ برابر قیمت 
واقعی و قیمت معادل آن ها در کشور های همسایه به 
فروش می رسند گفت: حاشیه سود دلالان خودرو 

در سال گذشته ۲۶ هزار میلیارد تومان بوده است.
 حجت الاسلام علیرضا سلیمی با اشاره به آشفتگی بازار خودرو 
و لایجه دولت بــرای ورود خودرو های کارکرده خارجی اظهار 
داشت: آقایان می دانند مجلس موضوع ورود خودرو های خارجی 
را تصویب کرد، اما با درِ بسته هیئت عالی مجمع تشخیص مواجه 
شــد؟! آیا تضمینی از هیأت عالی گرفته اند؟ یا باز همان درب 

وهمان پاشنه است و وضع همان وضع سابق خواهد بود؟
وی درگفتگو با تسنیم، افزود: مجلس دوسال با پافشاری واردات 
خودرو را در بودجه ســالانه گنجاند، اما مجمع ایراد گرفت ابتدا 
دولت هم مخالف بود، اما در طی مســیر دولت موافق شد این 
درحالیست که امسال نیز مجلس واردات خودرو های نو و کارکرده 
را تصویب کرد، اما هیئت عالی مجمع تشخیص مصلحت ایراد 

 گرفت به طوری که برابر بودجه تعیینی ســال گذشــته باید
 ۱۰۰ هزار خودرو وارد می شــد که متأسفانه انجام نشد.نماینده 
مردم محلات و دلیجان در مجلس تصریح کرد: در حال حاضر 
خودرو هــای کارکرده خارجی در بــازار قیمت نجومی دارند به 
طوری که این خودرو ها در کشــور ما تا ۱۰ برابر قیمت عادی 
آن ها در کشور های همسایه به فروش می رسند که با توجه به 
مشــکلات بازار خودرو، در بودجه امسال مجلس مصوب کرد 
خودرو های با کارکرد زیر پنج ســال با رعایت قوانین گمرکی 
وارد کشور شود که هیئت عالی مجمع تشخیص مصلحت ایراد 
گرفت.وی اضافه کرد: در حال حاضر خودروسازان داخلی توان 
تأمین نیاز بازار کشــور را ندارند و از طرفی خودرو های تولیدی 
آن ها ایمنی لازم را ندارد چرا که در تصادفات خودرو ها یکی از 

عوامل تصادف و تلفات جاده ای هستند.
 حاشیه سود دلالان خودرو 

در سال گذشته ۲۶ هزار میلیارد تومان بود
عضو هیئت رئیسه مجلس با اشــاره به وضعیت تصادفات 
جاده ای گفت: البته در کنار نقش جاده و نقش عمل انسانی، اما 

متاسفانه هیچ گاه در گزارش های کارشناسی و بررسی تصادفات 
این موضوع بررسی و پیگیری نمی شود قوه قضائیه باید به این 
موضوع ورود کرده و نقش خودروسازان در تصادفات و همچنین 
نقش مدیران مسئول در بحث جاده ســازی از مدیران کل راه 
وشهرسازی تا معاونین وزرای راه وشهرسازی و حتی خود وزیر 
راه را مشخص و در صورت قصور با آن ها برخورد قانونی کند و 
برای ترک فعل ها و قصور مدیران در تصادفات ســهم در نظر 

گرفته شود.
سلیمی بیان کرد: متاسفانه در اکثر تصادفات رانندگان مظلوم را 
مقصر حادثه اعلام می کنند درصورتیکه دادستان ها موظفند به 
سراغ خودروسازان و مدیران جاده ای بروند و با بررسی ابعاد حادثه 
نقش کیفیت خودرو و وضعیت جاده در تصادفات را مشخص و 

در صورت قصور با خودروسازان و مدیران برخورد قانونی شود.
نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس با بیان اینکه مجلس 
با بررسی های خود به این نتیجه رسید که واردات خودرو می تواند 
در ایجاد رقابت در بین خودروسازان داخلی به بالا رفتن کیفیت 
و پایین آمدن قیمت کمک کند تصمیم بر واردات خودرو های 

خارجی گرفت، اما متاسفانه این مصوبه به صورت ناقص و ابتر 
در حال اجراست، گفت: انحصاری شدن تولید خودرو و جلوگیری 
از واردات را زمینه ساز ایجاد دلالی و واسطه گری است چراکه 
حاشیه سود دلالان خودرو در سال گذشته ۲۶ هزار میلیارد تومان 

بوده که این سود به جیب واسطه گران و دلالان رفته است.
وی افزود: دســتگاه های نظارتی همچون سازمان بازرسی، 
ســازمان تعزیرات باید به این موضوع ورود کند و بررسی کند 
و با مقصران و متخلفان برخورد قانونی انجام شود، با این حال 

مجلس برای رسیدگی و تصویب سریع لایحه دولت آمادگی 
داشــته و اعلام می کنیم آماده ایم لایحه دولت را باقید فوریت 
بررسی و به رای نمایندگان بگذاریم، اما آیا هیئت عالی مجمع 
تشخیص باز هم سنگ اندازی خواهد کرد، آیا دولت راهکار هایی 
دارد که مجمع تشخیص را قانع کند.سلیمی خاطرنشان کرد: با 
توجه به تقاضای بالا برای خرید خودرو و نیاز بازار این محصول 
در حال حاضر واردات خودرو های کارکرده با عمر زیر پنج سال 

یکی از موثرترین راهکار های حل مشکل خودرو است.

عضو هیئت رئیسه مجلس: 

خودرو های کارکرده خارجی تا ۱۰ برابر قیمت 
واقعی در کشور های همسایه به فروش می رسند

برنامه نظامی ایران علیه هیچ کشوری که اندیشه 
تعرض به ایران را نداشته باشد، نیست

سخنگوی وزارت امور خارجه به اظهارات وزیر 
امور خارجه آمریکا مبنی بر اقدام این کشور 
برای اخلال در برنامه های نظامی جمهوری 
اســلامی ایران و نیز برخــی تحریم های 

ضدایرانی جدید واکنش نشان داد.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه  اظهار 
داشت: تصریحات تحریک آمیز وزیر امور خارجه آمریکا 
در ارتبــاط با برنامه نظامی ایــران صرفا با هدف ادامه 

بازاریابی برای تسلیحات آمریکایی از طریق دامن زدن به پروژه شکست خورده ایران هراسی و 
اختلاف افکنی میان کشورهای منطقه صورت می گیرد.به گزارش ایسنا، سخنگوی وزارت امور 
خارجه افزود: برخلاف اظهارات نسنجیده وزیر خارجه رژیم آمریکا، جمهوری اسلامی ایران در 
چارچوب سیاست همسایگی، همواره بر گفتگو، مشارکت و همکاری منطقه ای برای تأمین امنیت 
و منافع مشترک کشورهای منطقه به دور از مداخله بیگانگان تاکید داشته و تحولات مثبت و رو 

به پیشرفت در منطقه نیز در همین راستا می باشد.
کنعانی تاکید کرد: برنامه نظامی ایران صرفا جنبه دفاعی و بازدارندگی داشته و علیه هیچ کشوری 

که اندیشه تعرض به ایران را نداشته باشد، نیست.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اقدامات نسنجیده و غلط رژیم آمریکا طی دهه ها را منبع ناامنی، 
بی ثباتی و جنگ در منطقه دانســت و افزود: به نفع این کشور است که رویکردهای پراشتباه، 
مداخله جویانه و غیرمسئولانه خود در مسائل کشورهای منطقه را کنار بگذارد و اجازه دهد روند 

تقویت ثبات و آرامش با همکاری و مشارکت کشورهای منطقه به مسیر خود ادامه دهد.

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد:
 درخواست عربستان

 برای انجام ٣ پرواز غیر حج به ایران در هفته
وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: طی روزهای 
اخیر درخواست رسمی هواپیمایی کشوری 
عربستان به منظور برقراری ۳ پرواز در هفته 
)خارج از پروازهای حج( توســط سازمان 

هواپیمایی کشوری دریافت شد.
مهرداد بذرپاش با اشاره به از سر گیری روابط دیپلماتیک 
بر مبنای دیپلماسی منطقه ای و بر اساس اصل حسن 
هم جواری اظهار داشــت: طی روزهای اخیر درخواست 

رسمی هواپیمایی کشوری عربستان به منظور برقراری ۳  پرواز در هفته از ایران خارج از پروازهای 
حج  دریافت شــد. وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: پیش از این دو کشور در زمینه اجرای 
موافقت نامه عمومی همکاری های اقتصادی، بازرگانی، سرمایه گذاری، فنی، علمی و ... اراده قاطع 
خود را برای به کارگیری تمامی تلاش ها برای تقویت صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی اعلام 
کرده اند و بر این اساس برای گسترش همکاریها، برقراری پروازهای ایران وعربستان علاوه 

برپروازهای حج مد نظر قرار گرفته است.
به گزارش ایلنا، وی ضمن تأکید بر لزوم تقویت دیپلماسی منطقه ای اظهار داشت: سازمان 
هواپیمایی وزارت راه وشهرسازی بر اساس وظایف ذاتی خود، تمام مساعی خود را  برای برقراری 
پروازها میان ایران و عربستان به کار خواهد بست.بذرپاش یادآوری کرد: همچنین از ماه ها قبل 
برای انجام مطلوب پروازهای حجاج کلیه هماهنگی با هواپیمایی کشوری عربستان صورت 

گرفته است.

سامه یح  نجف آبادی:
 اعتبارات اختصاص داده شده

 کفاف اجرای طرح دارویار را نمی دهد
عضو کمیسیون بهداشت و درمان در مجلس 
با انتقاد از عدم تامین اعتبــارات مورد نیاز 
دارویی کشــور، گفت: طرح دارویار به دلیل 
عدم وجود اعتبارات بودجه ای لازم، به صورت 
کامل اجرایی نشد و بر همین اساس شاهد 
بروز مشکلاتی در جهت مســائل دارویی 

هستیم.
همایون ســامه یح نجف آبادی در مــورد بالا بردن 

تعهدات بیمه ای و پوشش همگانی بیمه در جهت کاهش پرداختی از جیب مردم، گفت: با اجرایی 
شدن طرح دارویار انتظار می رفت بسیاری از نابسامانی ها در حوزه دارو رفع شود اما به دلیل وجود 

مشکلات، حمایت های لازم صورت نگرفته است.
طرح دارویار به دلیل کمبود اعتبارات کامل اجرایی نمی شود

وی ادامه داد: طرح دارویار به دلیل عدم وجود اعتبارات بودجه ای لازم به صورت کامل اجرایی 
نشده بر همین اساس شاهد بروز مشکلاتی در جهت مسائل دارویی هستیم، با تمام این تفاسیر 
داروخانه های کشور همکاری لازم را داشته و طرح بیمه را با همان شرایط قبلی پذیرفته  اند تا 
فشاری به بیماران وارد نشود، امیدواریم بازپرداخت بیمه ها به مراکز طرف قرار آنها بسیار سریع تر 

انجام شود.
صنعت دارویی کشور وابسته به بیمه ها هستند 

نماینده مردم کلیمیان در مجلس یازدهم در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به وابستگی صنعت 
داروی کشور به بیمه ها، یادآور شد: نه تنها داروخانه ها بلکه صنعت دارویی کشور وابسته به بیمه ها 
هستند ؛ یعنی اگر بیمه ها مطالبات داروخانه های کشور را پرداخت نکنند، بالطبع پرداختی داروخانه ها 
به شرکت های پخش، وصول نخواهد شد. در حال حاضر حداکثر فشار بر دوش کارخانه های 
تولیدی کشور اســت و این مسئله در کنار مشکلات عدم پرداخت بیمه ها و سایر مشکلات 

اقتصادی دیگر ادامه دارد.
اعتبارات اختصاص داده شده کفاف اجرای طرح دارویار را نمی دهد

سامه یح نجف آبادی در مورد اعتبارات در نظر گرفته شده برای اجرای طرح دارویار، ادامه داد: 
اعتبارات اختصاص داده شده کفاف اجرای طرح دارویار را نمی دهد و این مسئله به وزارتخانه 
بهداشت و درمان باز می گردد، نمایندگان در این راستا تذکرات لازم و کافی را داده اند اما با این 
اعتبارات بودجه ای در نظر گرفته شده، نه تنها مشکلات دارویی کشور کمتر نمی شود حتی بیشتر 

هم خواهد شد.
دولت تعهدات خود را به سازمان های بیمه گر بپردازد

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، در خصوص پرداخت تعهدات بیمه ای توسط دولت 
برای پای کار آوردن آنها در جهت حمایت دارویی، اظهار داشت: امیدواریم هر چه سریع تر این 
تعهدات توسط دولت به سازمان های بیمه گر پرداخت شود که همگی این مباحث به مشکلات 

اقتصادی و نبود اعتبارات باز می گردد، مسئله اینجاست که این تامین اعتبار باید صورت پذیرد.
نماینده مردم در مجلس یازدهم در مورد شــانه خالی کردن بانک ها در پرداخت تعهدات به 
داروسازان، خاطر نشان کرد: جلساتی را در مجلس برای رسیدگی به این مسئله در دستور کار 
قرار دادیم، اغلب بانک ها در اجرای تعهداتشان در مورد حمایت از شرکت های داروسازی کوتاهی 

داشته اند، باید اقدامات مثمر ثمری در این راستا شکل بگیرد.

 ستاد تنظیم بازار
 قیمت نهایی بلیت هواپیما را اعلام می کند

طی مدتی که افزایش قیمت اتفاق نیفتاده 
بود، انجمن شرکت های هواپیمایی درخواست 
جدیدی را در شورای عالی ترابری به صورت 
افزایش ۱۰۰ درصدی مطرح کرد که مقرر 

شد در ستاد تنظیم بازار ارائه شود.
محمد محمدی بخش رئیس سازمان هواپیمایی اظهار 
کرد: بنا به پیشنهاد انجمن شرکت های هواپیمایی بحث 
تغییر قیمت بلیت های هواپیمایی مطرح شد چرا که قیمت 

بلیت هوایی مدت زمان زیادی بدون تغییر مانده اســت، هم در سال ۱۴۰۰ و هم سال ۱۴۰۱ 
افزایــش قیمت اتفاق نیفتاد. در واقع از تیرماه ۱۴۰۰ تاکنون، قریب به مدت ۲۲ ماه هیچ گونه 

افزایش قیمتی صورت نگرفته است.
به گزارش »نود اقتصادی«، وی افزود: با توجه به افزایش نرخ ارز که بخش اعظمی از هزینه 
شــرکت های هوایی بر این مبناست، همچنین حقوق و دستمزد و تورم، پیشنهاد این انجمن 
در اردیبهشت ماه سال قبل افزایش ۴۰ تا ۴۵ درصدی قیمت بلیت بود که سازمان هواپیمایی 
کشوری در سال ۱۴۰۱ آن را در شورای عالی ۳۰ درصد مصوب کرد اما این افزایش قیمت از 

اردیبهشت ماه سال پیش، به دلایل متعدد اعمال نشد.
رئیس سازمان هواپیمایی عنوان کرد: طی مدتی که افزایش قیمت اتفاق نیفتاده بود، انجمن 
شرکت های هواپیمایی درخواســت جدیدی را در شــورای عالی ترابری به صورت افزایش 
۱۰۰ درصدی مطرح کرد که مقرر شــد در ستاد تنظیم بازار ارائه شود. نظر سازمان هواپیمایی 
کشوری نیز اخذ شده است اما به معنای افزایش ۱۰۰ درصدی نیست و ما در صدد کمک به 
ایرلاین ها هستیم که بایستی در شرایط استاندارد اداره شوند و چالش جدی برای این صنعت 

به وجود نیاید.

اخبار کوتاه 

تنظیم بازار اجاره با وضع مالیات 10 درصدی بر خانه های خالی
مرکز پژوهش های مجلس با تاکید بر اینکه نرخ مالیات 
بر خانه های خالی به گونه ای تنظیم شود که اجاره دادن 
خانه نسبت به خالی نگه داشتن آن به صرفه تر شود، 
پیشنهاد کرد که این نرخ با توجه به تجربه سایر کشورها 

بین ۲ تا ۱۰ درصد ارزش ملک تعیین شود.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به بررسی مبانی، آثار، تجربه 
کشــورها و الزامات اجرایی در خصوص مالیات بر خانه های خالی، 
پرداخت و نوشت: آمار رشد ۲ برابری میزان اجاره نشینی از سال ۱۳۷۵ 
تا ۱۳۹۵، نشــان دهنده کاهش قدرت خرید مردم در حوزه مسکن و 
لزوم تکمیل پایگاه های اطلاعاتی و سیاستگذاری مؤثر در بازار مسکن 

و اجاره است.
براســاس این گزارش وضع مالیات بر خانه های خالی در کشــور 
می تواند موجب تغییر انگیزه هایی شــود که برخی از افراد را به عدم 
عرضه مسکن خالی خود برای اجاره ترغیب می کند. این پایه مالیاتی 
علاوه بر اینکه به عنوان مالیات تنظیمی، عرضه واحدهای خالی را به 
بازار ممکن می کند، می تواند درآمد مناسبی را نیز برای دولت ایجاد کند 
که با تخصیص و هدایت بهینه منابع حاصل از آن به سمت ساخت 
مسکن ارزان قیمت می توان عرضه مسکن را افزایش داد.از سوی  دیگر 
ایجاد زیرساخت اطلاعاتی املاک و همچنین محل سکونت می تواند 
بستر سیاستگذاری را علاوه بر حوزه مسکن در سایر حوزه ها ازجمله 
سیاست های حمایتی مبتنی بر خانواده و همچنین سایر مالیات های 
حوزه مسکن فراهم کند. از همین رو، مالیات بر خانه خالی می تواند 
به نوعی ضمانت اجرای تکمیل سامانه املاک و اسکان نیز تلقی  شود 

به  نحوی  که ساکنانی که سکونت خود را در آن اظهار نکنند، مشمول 
جرایم این قانون قرار می گیرند که در متن قانون نیز تصریح شده است.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس در خصوص تجربه کشــورها 
نشــان می دهد وضع مالیات بر خانه های خالی می تواند به افزایش 
عرضه مسکن و کنترل بازار اجاره مسکن منجر شود اما به دلیل جزئیات 
و پیچیدگی های فراوان این پایه مالیاتی، لازم است در طراحی آن دقت 
شود. با وجود اینکه این قانون از قبل از انقلاب در کشور وجود داشته 
است و چندین بار دچار تغییراتی شده است اما تاکنون عملًا اجرایی 
نشده است.آخرین تغییر این قانون مربوط به آذر سال ۱۳۹۹ می شود 
که در این اصلاحیه تلاش شــده ایرادهای اساسی قانون مالیات بر 
خانه های خالی که منجر به عدم اجرایی شدن آن شده بود، مرتفع شود.
گزارش مرکز پژوهش های مجلس تصریح می کند که در طراحی 
قانون مالیات بر خانه های خالی به دلیل عوامل فراوان مؤثر بر خالی 
ماندن خانه، باید طوری عمل کرد تا تقاضای مصرفی کاملًا از این 
قانون و پرداخت مالیات معاف باشــند و شاخص های در نظر گرفته 
شده باید به خوبی برای شناسایی این نوع خانه ها عمل کنند. دو مورد 
از مهم ترین این عوامل، اقامتگاه های دوم )فرعی( و خانه هایی است 
که با وجود عرضه به بازار و به دلیل شرایط رکودی بازار، اجاره نمی روند. 
به همین دلیل در متن قانون مصوب ســال ۱۳۹۹ نیز این دو مورد 

استثنا شده اند.
این گزارش نکته دیگــر در مورد مالیات بر خانه های خالی را نرخ 
آن برمی شــمرد و می افزاید که لازم است نرخ آن به گونه ای تنظیم 
شــود که اجاره دادن خانه نسبت به خالی نگه داشتن آن به صرفه تر 

شود. به طور معمول در عمده کشورهای بررسی شده، این نرخ بین 
۲ تا ۱۰ درصد ارزش ملک اســت که البته در برخی موارد براساس 
نرخ اجاره تعیین می شود.افزایش نرخ این مالیات در اصلاحیه سال 
۱۳۹۹ موجب شــد تقریباً در سال اول حدود ۲ درصد از ارزش ملک 
به عنوان مالیات بر خانه های خالی در نظر گرفته شود )این نسبت در 
مناطق و شهرهای مختلف متفاوت است(، البته که اعمال معافیت ۲۵ 
درصدی استهلاک مالیات بر درآمد اجاره برای مالیات بر خانه خالی 
نیز چندان منطقی نیست. همچنین لازم است ارزش اجاری املاک را 
سازمان امور مالیاتی به واقعیت بازار نزدیک تر کند که این موضوع نیاز 
به بازنگری روی جدول ارزش اجاری ملک یا سیستمی شدن آن دارد.

همچنین یکی دیگر از مهم ترین نکات در مورد مالیات بر خانه های 
خالی که همواره از چالش های اجرای این قانون بوده اســت، نحوه 
شناســایی خانه های خالی است. در این گزارش، تجربه کشورها در 
این زمینه مورد بررســی قرار گرفت. با توجه به شرایط کشور و در 

اختیار نبودن اطلاعات مالکیتی و سکونتی افراد، به نظر می آید اولین 
قدم، تکمیل ســامانه املاک و اسکان )تکمیل اطلاعات سکونتی 
افراد براساس خوداظهاری و همچنین تکمیل اطلاعات مالکیتی افراد 

براساس اطلاعات دستگاه های اجرایی و خوداظهاری افراد( است.
تکمیل شدن این سامانه از اخذ مالیات بر خانه های خالی اهمیت 
بیشتری در سیاستگذاری حوزه مسکن دارد و به همین دلیل می توان 
مالیات بر خانه های خالی را به نوعی ضمانت اجرایی اظهار سکونت و 
مالکیت افراد قلمداد کرد به نوعی که املاکی که سکونت یا مالکیت 
آنها اظهار نشده باشد در حکم خانه خالی تلقی شده و طبعاً در زمان 

نقل وانتقال، لازم است بدهی مالیاتی مربوط به آنها تسویه شود.
به گــزارش تجارت نیوز، اجرای مالیات بر خانه های خالی می تواند 
ضمانت خوبی نیز برای تکمیل سامانه املاک و اسکان باشد، چرا که 
در کشور آمارهای دقیق و بروز برای برنامه ریزی سال های آینده وجود 
ندارد و لزوم وجود این سامانه جامع اطلاعاتی در حوزه مسکن احساس 
می شود و با خوداظهاری، جریمه و تشویق مالیاتی همه این اطلاعات 

را می توان از دستگاه ها و مردم دریافت کرد.
تکمیل و راه اندازی سامانه املاک اخذ مالیات های دیگر و شناسایی 
و واگذاری تســهیلات حمایتی را ممکن می سازد. به همین دلیل 
می تــوان در گام اول اجرای این قانون و به منظور تکمیل تدریجی 
این ســامانه، صرفاً اطلاعات خوداظهاری افراد ملاک قرار گیرد اما 
لازم اســت با ضمانت اجراهای موجود در قانون به مرور این سامانه 
تکمیل تر شود.به طور مثال در متن قانون عنوان شده یک ماه پیش از 
پایان موعد چهار ماهه برای خالی بودن خانه، وزارت راه و شهرسازی 

مکلف است به مالک اطلاع دهد که خانه وی به عنوان خانه خالی 
شناسایی شده اســت. بدین ترتیب اگر واقعاً این خانه خالی نباشد، 
مالک فرصت دارد اطلاعات سکونتی آن را در سامانه ملی املاک 
و اســکان تکمیل کند. همچنین در متن قانون عنوان شده است 
که دستگاه های اجرایی، اقامتگاه اصلی ذکر شده در سامانه املاک 
و اســکان را مبنای ارائه خدمات )ازجمله ثبت نام در مدرسه، ارسال 
مدارک هویتی، دریافت تسهیلات بانکی، دریافت خدمات حمایتی و 
…( قرار دهند که اجرای تدریجی این مسئله نیز می تواند به تکمیل 
این سامانه کمک کند.در نهایت لازم به ذکر است این پایه مالیاتی 
به تنهایی نمی تواند مشکلات بازار مسکن را حل کند و برای کنترل 
تقاضاهای سوداگرانه و احتکار زمین و مسکن، در حوزه مالیاتی باید 
بسته مالیاتی مناسب شامل مالیات بر عایدی سرمایه، مالیات بر اراضی 

بایر و مالیات سالیانه املاک طراحی شود.
گزارش مرکز پژوهش های مجلس همچنین می افزاید که برخی از 
مالکان با توجه به ریسک های مترتب بر عملیات اجاره حتی با وجود 
هزینــه مالیات بر خانه خالی از اجاره ملک خود صرف نظر می کنند. 
راه حــل مکمل قانون مالیات بر خانه های خالی برای مواجهه با این 
افراد چاره اندیشــی درخصوص این ریسک ها و تلاش برای کاهش 
آنهاست و باید در قوانین مربوط به اجاره داری، تغییراتی صورت گیرد 
که علاوه بر کاهش قابل توجه پرونده های قضایی با موضوع اجاره، 
بخش قابل توجهی از ریسک ها را برای موجر مرتفع کرده و احقاق 
حقوق مالکیت را برای وی تسهیل کند که این موارد در کنار مالیات 

بر خانه های خالی می تواند به تنظیم گری بازار اجاره نیز کمک کند.

نماینده مردم شهرکرد در مجلس با اشاره به اینکه کنترل دستوری 
بازار راهکار مناسب مهار تورم نیست، گفت:باید سفره مردم در سال 
۱۴۰۲ در زمینه کالاهای اساسی در مقایسه با سال گذشته شرایط 

بهتری داشته باشد.
احمد راستینه در مورد افزایش قیمت کالاهای اساسی و کنترل دستوری بازار گفت: 
تورم یکی از مولفه های مهم اقتصادی اســت که متاسفانه هر روز منجر به کاهش 
قدرت خرید مردم می شود این مسئله را در کوچک شدن سفره های مردم به وضوح 
شاهد هستیم، طبق فرموده مقام معظم رهبری مهار تورم باید در سفره های مردم قابل 
مشاهده باشد، به عبارتی زمانی مهار تورم صورت می گیرد که سفره های معیشتی مردم، 
نسبت به سال گذشته، نه تنها کوچکتر نشود بلکه با تدابیر بیشتر کالاهای اساسی و 
ضروری ارتزاق مردم مورد توجه بیشتر قرار گرفته باشد.نماینده مردم شهر کرد، بن و 
سامان در مجلس در ادامه تاکید کرد: باید سفره مردم در سال ۱۴۰۲ در زمینه کالاهای 
اساسی در مقایسه با سال گذشته شرایط بهتری داشته باشد، یکی از حوزه های مهم در 
این راستا، بخش کشاورزی و دامپروری است که مربوط به وزارت جهاد کشاورزی و 
برنامه ریزی در خصوص توزیع و تولید کالاهای اساسی است.به گزارش خانه ملت، وی 
ادامه داد: در واقع کالاهای اساسی مهم ترین رکن اداره اقتصاد در حوزه معیشت مردم 
هستند، با توجه به این موضوع دولت مکلف است، نسبت به تامین به موقع ارز مورد نیاز 
واردات و اعتبارات ریالی مورد نیاز خرید محصولات را به موقع در اختیار جهاد کشاورزی 
قرار دهد.سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس تصریح کرد: مشکلات اصلی که امروز 
در حوزه تامین کالاهای اساسی با آن مواجه هستیم، کمبود آنها نیست بلکه عدم هم 
افزایی میان دســتگاه های مسئول در تامین ارز واردات و بودجه اعتباری برای خرید 
تضمینی کالاها در داخل کشور است، متاسفانه عدم تامین به هنگام باعث می شود 
دامداران دام مولد خود را به کشتارگاه ببرند و نمی توانند در تامین به موقع جوجه ریزی 

و یا در انتخاب تصمیم درست در کشت محصولات راهبردی کشور اقدام کنند.وی 
با اشاره به عدم هم افزایی دستگاه ها و متولیان در مهار تورم یادآور شد: برای مشاهده 
نتایج مهار تورم در سال ۱۴۰۲، سازمان برنامه و بودجه، وزارت جهاد کشاورزی و سایر 
دستگاه های متولی باید هم افزایی مستمر در این حوزه ها داشته باشند، چرا باید حجم 
انبوهــی از غلات و نهاده ها در گمرک به علت عدم تامین ارز و ترخیص به هنگام 
محصولات دپو و فاسد شود و ما شاهد کسری نهاده ها و غلات در داخل کشور باشیم 
که تولید کنندگان در این عرصه متضرر شوند.نماینده مردم در مجلس یازدهم اظهار 
داشــت: حمایت از تولیدات در بخش کشاورزی مرهون دو مسئله جدی است، اول 
برنامه ریزی دقیق و درست وزارت جهاد کشاورزی و دوم حمایت بی شائبه سازمان 
برنامه و بودجه و دستگاه های متولی در هم افزایی با وزارت جهاد و کشاورزی جهت 
تامین مایحتاج ارزی و ریالی برای واردات و بازخرید تضمینی محصولات در داخل 
کشور است.اقدامات دستوری نمی تواند راهکاری برای مشکلات اقتصادی کشور باشد 

باید علل شکل گیری معلول به درستی شناسایی شود و درصدد اصلاح آنان باشیم.
وی در مورد راهکارهای اساســی جهت اصلاح قیمت ها تاکید کرد: اساسا کنترل 
قیمت ها معلول چند اتفاق اســت که اگر شکل نگیرد، اقدامات دستوری نمی تواند 
راهکاری برای مشکلات اقتصادی کشور باشد باید علل شکل گیری معلول به درستی 
شناسایی شــود و درصدد اصلاح آنان باشیم.راستینه گفت: سال گذشته به صورت 
مکرر تذکر دادیم که اگر حمایت از دامداران و تولیدکنندگان، قرار دادن خرید تضمینی 
محصولات راهبردی در دستور کار، تامین ارز واردات مورد نیاز نهاده ها یا ترخیص به 
موقع کالاهای دپو شده در گمرکات و باز توزیع هوشمند متناسب با شبکه بازتوزیع 
سراسری کشور شکل نگیرد و یا نظارت دقیق در رسیدن محصول به مصرف کننده 
نباشد، باعث افزایش قیمت کالاهای اساسی می شود؛ صرفا اقدامات دستوری در حوزه 
توزیع کالاها بدون توجه به علت  افزایش قیمت  آنها راهکار مناسبی بر مهار تورم نیست.

دستوری نمی توان تورم را کنترل کرد

محمدتقی فاضل میبدی می گوید: امام جمعه قشــم وقتی 
شخصاً اقدام به بستن مغازه های مردم می کند، چطور نمی داند 
این کار هم خلاف شرع اســت، هم خلاف قانون است و هم 

خلاف عرف و آبروی دین را می برد.
حجت الاسلام محمدتقی فاضل میبدی عضو مجمع محققین و مدرسین 
حوزه علمیه قم در واکنش به رفتار های افراطی به بهانه مقابله با بی  حجابی 
به کرات مشاهده می شود، می گوید: این روز ها خبر های زیادی درباره چگونگی 
برخورد با بی حجابی به گوش می رسد تا از این طریق با این پدیده مقابله کنند. 
این همه ســعی شبانه روزی در حالی است که دین داری مردم هیچ ربطی به 
حکومت ندارد. در واقع مردم باید مسائل دینی را با اختیار و اعتقاد و نه با زور 
انجام بدهند. اینکه حاکمیت دنبال ضرب و زور برای دینداری مردم باشد، بدعتی 
غلط است که حتماً مردم را نسبت به دین و دین داری سرد خواهد کرد.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب می گوید: حکومت اگر حکومتی اسلامی است، باید امور را 
با باید ها و نباید های اسلامی مدیریت کند و در رفتار هم لحاظ کند که دخالت 
در امور دینی و اعتقادی مردم کار غلطی محسوب می شود و در هیچ کجا هم 
از اسلام چنین اجازه ای را به تصمیم گیران حکومت اسلامی نداده است چون 
این روش موجب می شود مردم نسبت به شعائر دینی و حتی اصلِ دین بدبین 

شده و زاویه پیدا کنند. 
وی در گفت گو با رویداد۲۴ گفت: برخی چهره ها از تریبون های رسمی نظام 
تندروی های می کنند و کار هایی عجیب و غریب می کنند؛ مثلا واقعاً مانده ام امام 
جمعه قشم وقتی شخصاً اقدام به بستن مغازه های مردم می کند، چطور نمی داند 

این کار هم خلاف شــرع است، هم خلاف قانون است و هم خلاف عرف و 
آبروی دین را می برد. این رفتار ها با هیچ دلیل و بهانه ای پذیرفتنی نیستند و به 
همین دلیل لازم است سیستم جلوی این کار های زشت، وقیح، قبیح و غلط را 
بگیرد. برای من عجیب و سوال است که چرا حاکمیت اعتراض نمی کند. مگر 
می شود در قبال این رفتار قبیح سکوت کرد. توصیه ام به تندرو ها این است که 
اگر می خواهید حجاب را اینطوری درست کنید، این کار های شما از بی  حجابی 
بسیار بسیار بدتر و منکرتر است.فاضل میبدی در ادامه بیان داشت: در حالی این 
روز ها کمر همت برای تعیین تکلیف برای مردم بسته اند؛ این در حالی است که 
کار مهم حکومت ایجاد امنیت در جامعه، تزریق آرامش معیشتی به مردم از 
طریق جلوگیری از تورم، برقراری ارتباط با دنیا با سیاست خارجی است تا بتوانند 
مطالبه های به حق مردم را برآورده کنند. اما رسالت های مهم را ول کرده اند و 
فکر و ذکرشان دخالت در دین داری مردم است که این کار به بیراهه رفتن است.
او می گوید: نکته نگران کننده و تاسف آور این است که سیستم با قضایا خطی و 
سیاسی برخورد می کند. مثلا رسانه ای که ممکن است منسوب به حکومت باشد، 
هر چقدر توهین کند و تهمت بزند و مطالب غلط بنویسد، کسی کاری به کارش 
ندارند. اما کافی است، روزنامه ای مستقل انتقاد کوچکی را مطرح کند، به شدت 
برخورد می کنند؛ در حالی که این روش، روشی غلط است. در واقع مطبوعات و 
روزنامه نگاران باید بدون هیچ تهدیدی وقایع را انعکاس بدهند. تاکًید این است، 
رفتار های رادیکال جامعه را بی حجاب تر می کند که این حالت به حکومت ضرر 
 زده و هزینه های گزافی را تحمیل می کند و نتیجه ای هم به همراه نخواهد

 داشت.

 رسالت های مهم را ول کرده اند 
و فکر و ذکرشان دخالت در دین داری مردم است

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران کشــور خاطر نشان کرد: 
گندمکاران و کشاورزان نسبت به نرخ اعلامی دولت معترض 
هســتند و این نرخ را اجحاف و ظلم به جامعه کشــاورزی 
می دانند؛ بی توجهی و بی مهری اســت که سخنگوی دولت 
توئیت بزند و نرخ را اعلام کند این در حالیست که نرخ خرید 
گندم باید مصوبه قانونی و توسط مراجع ذی صلاح ابلاغ شود.

علی قلی ایمانی اعلام نرخ خرید تضمینی گندم از ســوی ســخنگوی 
دولت را غیرقانونی خواند و افزود: شــورای قیمت گذاری مرجع تعیین نرخ 
خرید تضمینی گندم اســت و هرگونه اعلام نظــر دولت و مجلس در این 
زمینه وجاهت قانونی ندارد.وی با اشــاره به اعضای شورای قیمت گذاری، 
گفت: شــورای قیمت گذاری متشــکل از ۹ نفر از جمله وزیر کشــاورزی، 
 اعضای کمیسیون کشــاورزی مجلس، یک عضو از بنیاد ملی گندمکاران 
و ... است و دولت و مجلس نمی تواند در این زمینه به تنهایی اعمال نظر کند؛ 
بنا به قانون شورای قیمت گذاری باید متناسب با آیتم های تعریف شده نرخ 

خرید گندم را مصوب و اعلام کند.
به گفته ایمانی؛ بنیاد ملی گندمکاران کشــور به عنوان عضوی از شورای 
قیمت گذاری، با احتساب هزینه های تولید، نرخ تورم و قیمت گندم در بازارهای 
جهانی به خرید کیلویی ۱۷ هزار تومان رسید و این نرخ در نهایت ۲۰ درصد 
سود برای کشاورز دارد.مدیر عامل بنیاد ملی گندمکاران با بیان اینکه فروش 
گندم زیر ۱۷ هزار تومان برای کشــاورزان سودی به همراه نخواهد داشت، 
افزود: کشاورز ســرمایه و عمر خود را در بیابان می ریزد و امروز همان پول 
را جمع می کند و عایدی و سودی از این هزینه ندارد. بر همین اساس، بنیاد 
گندمکاران نامه ای برای مقام معظم رهبری نوشته است و در این نامه به این 
موضوع پرداخته ایم که رشد تولید و مهار تولید با بی مهری کردن به تولید اتفاق 
نخواهد افتد؛ باید از تولید حمایت شود چراکه در سایه رونق تولید، امکان مهار 

تورم وجود دارد.
عضو شورای قیمت گذاری با بیان اینکه آنالیز قیمت گندم براساس هزینه های 
تولید به اضافه سود کشاورز در نظر گرفته است، گفت: هزینه حمل و نقل، 

دستمزد کارگر، نهاده های تولید، آب و ..... افزایش پیدا کرده است؛ حتی اگر 
نرخ تورم اعلام شده از سوی بانک مرکزی را ضرب در قیمت سال گذشته 
کنیم ۱۷ هزار تومان به دست می آیِد.ایمانی ادامه داد: کمیسیون کشاورزی 
مجلس نرخ ۱۵ هزار تومان برای هر کیلو گندم را منطقی و معقول نمی داند.
وی در پاســخ به این پرسش که اگر خرید ۱۵ هزار تومانی تصویب شود آیا 
احتمال قاچاق گندم تقویت می شــود؟ گفت: تردید نداشته باشید که چنین 
خواهد شــد زیرا با این قیمت کشاورز برای فروش گندم به دولت انگیزه ای 
ندارد و فروش گندم به دولت برای کشــاورز صرفه اقتصادی ندارد. کشاورز 
نیز با هدف تامین معیشت فعالیت اقتصادی می کنند و باوجود تورم عمومی 
زندگی و به تولید ادامه می دهند. به عنوان مثال قیمت ســم رکس دو )سم 
قارچ کش( ســال گذشته لیتری 8۰۰ تومان بود اما نرخ آن امسال به لیتری 
یک میلیون ۹8۰ هزار تومان رسیده یعنی بیش از ۱۲۰ درصد افزایش قیمت 

را تجربه کرده است.
ایمانی در گفت وگو با ایلنا، تصریح کرد: گندمکاران و کشاورزان نسبت به 
نرخ اعلامی دولت معترض هســتند و این نرخ را اجحاف و ظلم به جامعه 
کشاورزی می دانند؛ بی توجهی و بی مهری است که سخنگوی دولت توئیت 
بزند و نرخ را اعلام کند این در حالیست که نرخ خرید گندم باید مصوبه قانونی 
و توسط مراجع ذی صلاح ابلاغ شود و بیان نرخ با این شیوه یعنی بی توجهی 
به گندمکاران.وی از رشد ۲۰ تا ۴۰ درصدی تولید نسبت به مشابه سال گذشته 
خبر داد و افزود: امیدوار بودیم که امسال گندم بیشتری نسبت به سال گذشته 
خریداری کنیم و این امید منوط به اصلاح نرخ خرید گندم است و پیش بینی 
می کنیم تولید به ۱۲ میلیون تن برسد و دولت بتواند حدود 8 میلیون تن خرید 
داشته البته اگر قیمت خرید اصلاح شود.مدیر عامل بنیاد ملی گندمکاران با 
بیان اینکه بین سطوح برداشت شده و گندم تحویلی به دولت در استان های 
سیستان بلوچستان، بوشهر، خوزستان و جنوب کرمان همخوانی وجود ندارد، 
گفت: این مهم نشان می دهد کشاورزان رغبتی به فروش گندم به دولت ندارد. 
به عنوان مثال اگر یک کشــاورز ۵ تن گندم برداشت کرده است از این عدد 

فقط یک تن آن را تحویل دولت داده است.

 اعلام نرخ گندم از سوی دولت 
وجاهت قانونی ندارد

وزیر بهداشــت خبر داد که سال ۱۴۰۲ نه تنها نرخ ارز واردات 
مواد اولیه داروها همان نرخ سال ۱۴۰۱ است، بلکه مجوزها برای 

واردات داروها و مواد اولیه هم تغییری نخواهد کرد.
در حال حاضر بازار سرمایه تا محدوده مقاومتی دو میلیون و چهارصد هزار واحد 
فاصله چندانی ندارد و بسیاری از تحلیلگران بازار معتقدند که ادامه حرکت رو به 
بالای آن وابسته به سیاست های کلان اقتصادی از جمله قیمت گذاری دستوری، 
تعیین تکلیف نرخ ارز و... اســت. در حال حاضر یکی از گروه های که به شدت 
تحت تأثیر قیمت گذاری دستوری قرار دارد گروه دارویی است. این گروه در چند 
ماه گذشته نسبت به سایر گروه ها و حتی میانگین رشد شاخص کل بورس عقب 
مانده، که بخشی از این موضوع تحت تاثیر همین سیاست گذاری هاست. بسیاری 
از سهامداران خرد منتظر اعلام قیمت گذاری های سال جدید بودند تا بر مبنای 
آن، شــاهد بازدهی بالاتری در گروه دارویی باشند، اما شفاف سازی وزیر تغییر 
مخالف با پیش بینی ها اتفاق افتاد.وزیر بهداشت در گفتگو با بازار درباره وضعیت 
تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه دارو گفت: سال ۱۴۰۲ نه تنها نرخ ارز واردات 
مواد اولیه داروها همان نرخ سال ۱۴۰۱ است، بلکه مجوزها برای واردات داروها 
و مواد اولیه هم تغییری نخواهد کرد.بهرام عین اللهی افزود: با توجه به اینکه در 
مقطع کنونی مشکل خاصی برای تولید و تامین نیاز داخلی دارو وجود ندارد روال 
سال گذشته دنبال می شود و هیچ داروی جدید واردات نخواهد شد و میزان واردات 
دارو هم همان مقدار قبلی خواهد بود.او درباره نگرانی تولیدکنندگان دارو از تاخیر 
در تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه تولید، گفت: در حال حاضر هیچ مشکلی 
برای تخصیص ارز دارو وجود ندارد و در چند ماهه اخیر هم تخصیص ارز برای 

واردات اتفاق افتاده و در سال جاری هم ارز مورد نیاز شرکت ها تامین می شود.
در حال حاضر بازار دار تجربه یک مرحله کمبود شدید در پاییز ۱۴۰۱ را در کارنامه 
خود دارد، هرچند در آن مقطع مجوزهایی برای افزایش قیمت برخی داروها صادر 
شد اما رویکرد دولت دمیدن بر قیمت دارو تخت هر شرایطی نیست، از این رو به 
نظر نمی رسد فعلا خبری از مجوز افزایش قیمت به غیر از هزینه دستمزد کارگران 
باشد، به همین دلیل پیش بینی می شود که گروه دارویی در بازار سرمایه هم فعلا 
یک مرحله استراحت پشت سر بگذارند، هرچند برخی نمادهای بزرگ این گروه 

از ابتدای ســال جاری تا کنون بیش از ۷۰ درصد بازدهی ثبت کرده اند.به گفته 
کارشناسان از آنجایی که هزینه ها بالا رفته و از طرف دیگر دولت اجازه افزایش 
قیمت برخی محصولات مانند دارو را نمی دهد برخی شرکت ها در صورت های 
مالی خود زیان شناسایی کرده اند، به همین دلیل در چند وقت اخیر بسیاری از 
سهامداران آنها سهام خود را عرضه کرده اند تا نمادهای دیگری جایگزین کنندیک 
کارشناس اقتصادی در گفتگو با بازار با اشاره به اینکه قیمت گذاری دستوری منجر 
به کاهش تولید برخی شرکت ها شده است، گفت: از آنجایی که هزینه ها بالا 
رفته و از طرف دیگر دولت اجازه افزایش قیمت برخی محصولات مانند دارو را 
نمی دهد برخی شرکت ها در صورت های مالی خود زیان شناسایی کرده اند، به 
همین دلیل در چند وقت اخیر بسیاری از سهامداران آنها سهام خود را عرضه کرده 
اند تا نمادهای دیگری جایگزین کنند، از این رو می توان گفت تا زمانی که مشکل 
قیمت گذاری دستوری حل نشود عملا رشد گروه هایی مانند دارو متوقف می ماند.

همایون دارابی با بیان اینکه برخی گروه ها که تحت تاثیر قیمت گذاری دستوری 
و بلا تکلیفی نرخ ارز هستند در صورتی که این مشکلات حل شود یک جهش 
را تجربه خواهند کرد، گفت: با توجه به اینکه برخی گروه ها پتانسیل بالایی برای 
سودسازی دارند به دلیل سیاست گذاری های غلط فعلا نتوانسته اند نقدینگی 
خوبی از بازار جمع کنند به همین دلیل یک خبر مثبت می تواند سیگنالی برای آغاز 
رشد آنها باشد.در هفته های گذشته برخی از تحلیلگران بازار اعلام کردند که از 
اردیبهشت ماه موج جدیدی از صدور مجوز افزایش قیمت برای محصولات صادر 
می شود و همین مسأله انگیزه برای خرید سهام برخی شرکت ها خواهد بود. از این 
رو به نظر می رسد که گروه دارویی هم پیشنهاد خود برای افزایش قیمت را ارائه 
خواهد کرد اما اینکه قیمت محصولات چند درصد افزایش یابد بستگی به شرایط 
کنونی کشــور دارد در صورتی که کمبود دارویی وجود نداشته باشد قطعا دولت 
تلاش می کند تا آنجایی که ممکن است مانع افزایش قیمت های بالا بگیرد اما 
اگر کمبود عرضه داشته باشیم حتما دولت با تصویب مجوزهای جدید سیگنال رشد 
تولید را به شرکت خواهد داد. وزیر بهداشت خبر داد که سال ۱۴۰۲ نه تنها نرخ ارز 
واردات مواد اولیه داروها همان نرخ سال ۱۴۰۱ است، بلکه مجوزها برای واردات 

داروها و مواد اولیه هم تغییری نخواهد کرد.

 سیگنال وزیر بهداشت 
به سهامداران گروه دارویی؛ مجوزها و ارزها بدون تغییر


